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Folketingets Retsudvalg har den 15. november 2024 stillet følgende 

spørgsmål nr. 213 (Alm. del), som hermed besvares. Spørgsmålet er 

stillet efter ønske fra Karina Lorentzen Dehnhardt (SF). 

 

Spørgsmål nr. 213: 

Vil ministeren kommentere på, at ministeriets forbrug af Kammeradvo-

katen er steget, herunder om ministeriet har en ambition om at ned-

bringe forbruget på ekstern juridisk rådgivning? Der henvises til Økono-

mistyrelsens opgørelse: ’Kammeradvokaten – opgørelse over statens 

forbrug 2023’, hvoraf det fremgår, at ministeriets forbrug er vokset fra 

2022 til 2023? 

 

Svar: 

Forsvarsministeriets forbrug af Kammeradvokaten afspejler ikke en stig-

ning, men et fald på ca. 4 mio. kr. fra 2022 til 2023. Forbruget i 2022 

og 2023 udgjorde således hhv. ca. 60 mio. kr. og 56 mio. kr., jf. Økono-

mistyrelsens opgørelse over statens forbrug af Kammeradvokaten i 

2023. 

 

Forsvarsministeriet arbejder løbende med at reducere forbruget på eks-

tern juridisk rådgivning. Det blev blandt andet besluttet i forsvarsforliget 

2018-2023, at Forsvarsministeriets Materiel- og Indkøbsstyrelse skulle 

reducere forbruget hos Kammeradvokaten ved at hjemtage opgaver på 

udvalgte områder, herunder udbud og kontrakter. Forsvarsministeriets 

Materiel- og Indkøbsstyrelse har tilkendegivet, at det ikke har været mu-

ligt at hjemtage hele det udvalgte opgavekompleks, blandet andet på 

grund af udfordringer med rekruttering og fastholdelse af specialiserede 

juridiske kompetencer.  

 

Det bemærkes, at Forsvarsministeriet primært anvender Kammeradvo-

katen i forbindelse med komplekse anskaffelsesprocesser på materiel- 

og IT-området, og at forbruget hos Kammeradvokaten skal ses i sam-

menhæng med det forøgede anskaffelsesbehov, der følger af aftalerne i 

regi af Forsvarsforliget. 
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